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Frederikssund Ældreråds høringssvar vedrørende de forslåede besparelser i 

Handlingskatalog 2020.  

Ældrerådet ser frem til at få budgettet for 2020 – 2024 i høring mellem 1’ og 2’ 

behandlingen i Byrådet 

Frederikssund den 20. september 2019 

Generelle bemærkninger: 

Med forbehold for økonomiaftalen mellem Finansministeren og Kommunernes Landsforening (KL) 

sendte Økonomiudvalget den 28. august sparekatalog 2020 i høring, hvor forudsætninger er en 

besparelse på kr. 25 mio. kr. pr år. I det tekniske budget er indregnet en budgetudvidelse på 71 

mio. kr. for at kunne fastholde serviceniveauet. Ældreområdet er bl.a. tilført 8,9 mio. kr., blot til at 

fastholde det serviceniveau vi har d.d. på ældreområdet. 

I kommuneaftalen for 2020 hæves den kommunale serviceramme med 2,2 mia. kr. og det 

kommunale moderniserings‐ og effektiviseringsprogram afskaffes således, at der ikke hvert år skal 

spares 0,5 mia. kr. Det giver kommunerne et løft på 2,7 mia. kr. til at udbygge kernevelfærden. 

Kommunerne vil ikke blive Midtvejsreguleret hvilket betyder at Frederikssund Kommune ikke skal 

tilbagebetale 15 mio. kr. for meget modtaget til overførselsindkomster m.v. 

. ”Ældremilliarden”, som i indeværende år er overgået til bloktilskuddet, vil blive udbetalt som et 

særtilskud i 2020. 

Ældrerådet mener, at de statslige puljer generelt bliver brugt til at finansierer dele af den allerede 

fastlagte service og derved er misvisende ift. den generelle service. Puljerne bliver for det meste 

brugt til finansiering af forskellige personalekategorier, der er en del af nødvendig service på 

ældreområdet og‐ som så bliver sparet væk, når puljen ophører, hvilket reelt er en besparelse. 

 Ældrerådet anbefaler derfor, at der ikke sker besparelser på et allerede trængt ældreområde, 

hvor servicen gradvis er forringet gennem de senere år. 

Bemærkninger til de enkelte punkter: 

 Økonomiudvalget   

Forslag til besparelser:   

001 Revideret planforslag for 
risikobaseret dimensionering 
– Frederiksborg Brand & 
Redning. 

Ældrerådet anbefaler, en fortsættelse af den nuværende 
brandbekæmpelse/brandstationen i Slangerup, og skønner, at 
omkostningen til brandvæsenet vil være tjent ind allerede ved 
forhindring af 1 brand. Det er også betryggende for borgerne at 
brandvæsenet er tæt på borgerne. 
 

002 Ingen prisfremskrivning 
af varer og tjenesteydelser. 

Da priserne jævnligt stiger, vil det klart kunne mærkes når der 
ikke sker prisfremskrivning på varer og tjenesteydelser.  
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Ældrerådet har dog bemærket at lønfremskrivningen vil følge KL’s 
anbefaling, hvilket betyder at personalenormeringen fastholdes. 
Vi har derfor ikke yderligere bemærkninger til forslaget. 
 

003 Generel 
rammebesparelse. 

Ældrerådet er imod en generel rammebesparelse, da de vil 
betyde personalereduktioner. Ældrerådet tvivler på at bespare på 
rengøring, kørsel og IT‐kontrakter, kan udføres uden 
serviceforringelser. Med kommuneaftalen skulle serviceniveauet 
kunne fastholdes. 
 

004 Reduktion af Byrådets 
budget til møder, rejser m.m. 

Ældrerådet mener, at det er godt at byrådsmedlemmerne 
deltager i diverse KL‐ møder, da de enkelte byrådsmedlemmer 
her får en viden om de områder de arbejder med. Men hvis 
byrådsmedlemmerne kan deltage i de konferencer, som de finder 
givende og der samtidig kan spares, er det jo en oplagt 
besparelse. 
 

Fritids‐ og Kulturudvalget   

Forslag til besparelser:   

014 Besparelse på 
folkeoplysningsområdet 

Ældrerådet mener, at også folkeoplysningsområdet skal have 
prisfremskrevet budgettet, så vi stadig har et 
folkeoplysningstilbud der har kvalitet og kan overleve. Ældrerådet 
gør opmærksom på, at mange af brugerne af folkeoplysningen er 
+60‐årige, og en vigtig aktivitet for ”de friske ældre”. Ligeledes er 
folkeoplysninger drevet af frivillige, som lægger mange (gratis) 
arbejdstimer i oplysningsarbejdet. 
 

Udvidelser:  

032 Frederikssund 
Musikskole, drama‐ og 
billedskole  

Ældrerådet finder forslaget om at oprette en drama‐ og 
billedskole spændende og interessant. Skolen kan være med til at 
videreudvikle de allerede etablerede kulturarrangementer, som 
også tiltrækker turister til Frederikssund. Ældrerådet anbefaler 
forslaget og foreslår at der også tages kontakt til aftenskolerne 
for et eventuelt fremtidigt samarbejde. (Partnerskab) 
 

033 Egnsteater i 
Frederikssund Kommune 

Ældrerådet har megen sympati for tanken om et Egnsteater i 
Kommunen. 
Med Parkteatrets renovering og udbygning er der perfekte 
faciliteter til at løfte denne opgave; men Ældrerådet mener 
samtidig at Byrådet (Fritids‐ og Kulturudvalget) skal gå i dialog 
med nabokommunerne om en deling af driftsomkostningerne. 
Et egnsteater vil virkelig signalerer, at egnen også kulturelt er 
"med på noderne" og et attraktivt område, at bosætte sig. 
Et Egnsteater vil være et rigtig godt tilbud på den kulturelle front, 
hvor Frederikssund Kommune er den Kommune i landet der 
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bruger mindst på kulturområdet. 
 

Social‐ og Sundhedsudvalget   

Forslag til besparelser:   

015 Lukke kommunens 
inkontinensklinik  

Ældrerådet kan ikke anbefale lukning af inkontinensklinikken. 
Klinikken hjælper mange borgere, der så i stedet skulle henvises 
til hospital, hvor der for det første er 3‐6 måneders ventetid og 
for det andet vil de fleste alligevel blive henvist til genoptræning i 
kommunen. 
Det står ligeledes i skærende kontrast til intentionerne 
i fremtidens pleje og de nationale mål, der netop er aftalt mellem 
staten, regionerne og KL, at behandling skal foregå i nærområdet, 
hvis det er muligt. 
Ældrerådet forventer, at der i fremtiden med flere ældre vil der 
komme større efterspørgsel efter denne service. 
 

016 Hyppigere og tættere 
opfølgning i sager på 
voksensocialområdet 

Ældrerådet ser positivt på at lave en tættere og hyppigere 
opfølgning på voksensocial‐området. Vi har dog ingen tiltro til at 
det nye It‐system vil kunne give en besparelse på 1 pct. svarende 
til 1,8 mio. i 2020 og 2,5 mio. kr. i 2021.  
Der er kæmpe udfordringer med at rekruttere dygtige 
socialrådgivere.  
Samtidig med ansættelse af 2 nye medarbejdere, vil man endnu 
engang iværksætte nyt Edb‐system, som kræver voldsomme 
ressourcer og som vil give udfordringer i hverdagen. Det vil vare 
længe, før evt. positive resultater viser sig.  
Derfor kan Ældrerådet ikke anbefale besparelser på området. 
 

Forslag til udvidelser:   

034 Handleplan handicap‐ og 
psykiatripolitik, botilbud. 

Ældrerådet har stor sympati for forslaget og finder en sådan plan 
både naturlig og helt uundværlig. Vi forventer at planen kan 
udmøntes for det afsatte beløb og ser frem til at se det færdige 
resultat 
 

035 Fremtidig anvendelse af 
Parkvej 

Ældrerådet undrer sig over, at der endnu ikke er fundet en 
løsning på anvendelsen, da lukningen har været kendt i lang tid 
og reelt skete for mere end 2 måneder siden. 
Da div. godkendelser til et evt. salg kan tage op til 2 år, uden 
garanti for at der vil være interesserede købere og muligheden 
for tab ved et evt. salg, anbefaler Ældrerådet, at bygningerne 
lejes ud. Under alle omstændigheder forventer Ældrerådet, at der 
straks tages en beslutning. 
 

Velfærdsudvalget   

Forslag til besparelser:   
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017 Nedlæggelse af 
klippekortordningen på 
omsorgscentrene 

Ældrerådet er imod dette forslag, da det vil indebære 
afskedigelser af 7,5 fuldtidsstillinger, på et i forvejen 
underbemandet område. Det vil betyde dårligere service for 
borgerne på plejehjemmene, da også værdighedspuljen i 2019 i 
forvejen er næsten halveret. 
 

018 Reduktion af 
værdighedsmidler 

Ældrerådet kan ikke anbefale en reduktion af værdighedsmidler. 
Værdighedsmidlerne bliver blandt andet brugt til 
demenskonsulent, palliative sygeplejersker, lønmidler til 
hverdagsrehabiliterede indsats, en velfærdskonsulent, 
forebyggende aktivitetstilbud på plejehjemmene og andre 
forebyggende indsatser. Alt sammen indsatser, der ligger inden 
for den almindelige borgerservice. Der er allerede sparet to ud af 
fem pædagoger til den forebyggende aktivitetsindsats m.v. 
Det er et stort problem med de centrale puljer, der blot går ind og 
finansierer den almindelige borgerservice. 
 

019 Nedlæggelse af seks 
daghjemspladser på somatisk 
daghjem. 

Ældrerådet står uforstående overfor forslaget om nedlæggelse af 
seks somatiske daghjemspladser, da vi er informeret om, at der 
står 25 på ventelisten til daghjemmet. 
Som det ser ud lige nu, ville det være en stor serviceforringelse at 
nedlægge daghjemspladser.  
Det kan, som beskrevet i handlingskataloget, ændre sig pga. at 
Kommunen har fået flere plejehjemspladser, men Ældrerådet vil 
foreslå at man lige trække vejret‐ og ser om ventelisten til 
daghjemmet rent faktisk falder. 
 

020 Flytning af de visiterede 
daghjemspladser fra 
Østergården til Tolleruphøj 

Ældrerådet kan ikke anbefale flytning af de visiterede 
daghjemspladser fra Østergården til Tolleruphøj, fordi man 
ønsker at flytte administrationen fra Rådhuset i Jægerspris til 
Østergården. I 2011 brugte kommune flere mio. kr. på at indrette 
daghjemmet på Østergården og nu vil man så flytte daghjemmet 
igen og bruge penge på ombygning. Der er stor venteliste til 
daghjemmet og  
Ældrerådet har fået opfattelsen af, at daghjemmet fungere rigtig 
godt og brugerne er glade for tilbuddet og rammerne for 
daghjemmet.  
Vi stiller for øvrigt spørgsmålstegn ved prisen for ombygningen på 
Tolleruphøj, da vi tidligere er blevet oplyst om, at afdeling C skal 
gennemgå grundlæggende forandringer, hvis den skal bruges til 
borgerne.  
 

021 Etablering af 
skærmbesøg i Døgnplejen 

Ældrerådet støtter forslaget, da det gør Døgnplejens planlægning 
mere fleksibel. Efterhånden er der mange ældre og handicappede 
borgere, der er fuldt fortrolige med at betjene en skærm, så 
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Ældrerådet anser skærmbesøg som en af fremtidens, 
velfærdsteknologiske løsninger. Borgerne vil stadig få fysiske 
besøg af Døgnplejen, blot færre. Vi forudsætter selvfølgelig at det 
bliver frivilligt for den enkelte borger. 
 

Forslag til udvidelser:   

036 Praktikvejledere til SSH‐ 
og SSA‐elever  

Ældrerådet bifalder forslaget, pga. det efterslæb, der er opstået i 
uddannelserne og det øgede behov for "varme hænder”. 
 

037 Indsats mod brand hos 
bevægelseshæmmede 
borgere i eget hjem. 

Ældrerådet støtter forslaget, især da det betyder at de 
pågældende borgere kan føle sig trygge og blive boende længere i 
eget hjem. Samtidig skønner Ældrerådet, at hvis blot 1’ brand 
forhindres pr år, vil investeringen kunne forrente sig. 
 

038 Etablering af KOL‐
hjemmemonitorering 

Ældrerådet støtter forslaget og noterer sig, at det er en bunden 
opgave. 
 

Teknisk Udvalg   

Forslag til besparelser:   

025 Nedlæggelse af Flextur i 
Frederikssund Kommune 

Ældrerådet kan ikke anbefale nedlæggelse af Flextur i 
Frederikssund kommune. Mange ældre bruger flextrafikken, der 
hvor der ikke mere er busser og det vil være katastrofalt for 
yderområderne, hvor mange busruter er ændret eller nedlagt. 
Ved nedlæggelse af flexordningen vil mange pensionister ikke 
kunne deltage i diverse aktiviteter. 
 

026 Rammebesparelse på 
kollektiv trafik. 

Ældrerådet kan ikke anbefale en rammebesparelse på den 
kollektive trafik. Der er gennem de senere år sparet så meget at vi 
har områder i kommunen, der ingen kollektiv trafik har. 
 

Forslag til udvidelser: 
039 Forsøg med 
busbetjening af Vinge 
Station 

 

Ældrerådet kan ikke se nogen ide med at lave forsøg med en bus 
fra Skibby til Vinge. Skibbyborgeren kan tage bussen til 
Frederikssund station og S‐toget herfra. En besparelse på 7. min 
til København ved at tage over den nye bro til Vinge station, er 
ikke lige det vi skal bruge penge på når der skal spares i 
kommunen. Brug i stedet pengene til busruter, der hvor der 
mangler kollektiv trafik. 
 

 
På Frederikssund Ældreråds vegne 
Lissi Gyldendahl 
 


